
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. január 13. 

 

 

Nyomtatott és online sajtó 
 

Kárpát-medencei sikereket csak Kárpát-medencei összefogással lehet elérni 
2025. január 12. – Molnár Judit – ma7.sk 

Úgy véli, a Felvidéken most egy nagyon széles léptékkel mért „szövetségre” van szükség, 

amelyben mindenki megtalálja magát, és a magyar jövő érdekében egy irányba tud húzni. Nem 

szabad engedni a bomlasztóknak, akik a közösséget akarják szétverni, és a saját érdeküket a 

magyar érdekek elé helyezik. A nehézségek ellenére is lát esélyt arra, hogy a felvidéki 

magyarság megerősödjön a sok kudarc után. Nacsa Lőrinc nemzetpolitikáért felelős 

államtitkárral beszélgettünk, aki november 15-én, az októberben tragikus hirtelenséggel 

elhunyt Potápi Árpád János után vette át az államtitkárság vezetését. "Árpád emlékéhez akkor 

a legméltóbb a viszonyulásunk, ha dolgozunk, ha folytatjuk a munkáját, minden mással hibát 

követtünk volna el. A magyar nemzetpolitika egyértelműen sikertörténet, az elmúlt 14 évben 

nagyon sok eredményt értünk el. A legfontosabb azonban a nemzeti összetartozás érzése, ami 

ugyan nem államigazgatási fogalom, mégis meghatározó, mert ezt mindannyian magunkban 

érezzük, és az ezzel kapcsolatos munkát küldetésnek, hivatásnak tekintjük. Ezt kell folytatni a 

következőkben is, a legfontosabb feladatot pedig a közösségek erősítésében látom." – emelte 

ki az államtitkár.  

 

A kormánypárti Csibi Krisztina a szavazatok csaknem kétharmadával nyerte a 

dombóvári időközi országgyűlési képviselő-választást 
2025. január 12. – MTI, Hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, PestiSracok.hu, Index.hu, 

HírTV, Telex.hu, HVG, Mandiner, Demokrata, Vasárnap.hu, Teol.hu  

A szavazatok csaknem kétharmadával Csibi Krisztina, a Fidesz-KDNP jelöltje nyerte a 

vasárnapi időközi országgyűlési képviselő-választást a Tolna vármegyei 2-es számú, dombóvári 

választókerületben. A Nemzeti Választási Iroda adatai szerint a leadott szavazatok 99,12 

százalékának feldolgozottsága alapján Csibi Krisztina 11 913 szavazatot, az összes voks 63,7 

százalékát kapta. Dúró Dóra (Mi Hazánk Mozgalom) 3588 (19,18 százalék), Takács László 

(Demokratikus Koalíció) 2055 (10,99 százalék), a független Harangozó Gábor 437 (2,34 

százalék), a szintén független Vilcsek Ernő 380 (2,03 százalék), Ágoston Pál Péter (Második 

Reformkor) 330 (1,76 százalék) szavazatot szerzett. A feldolgozott szavazókörök 

választópolgárainak száma 56 415 volt, közülük 33,55 százalék, 18 927 ember adta le 

szavazatát, 218-an érvénytelenül szavaztak. Az időközi választást azért kellett kiírni, mert 

2024. október 17-én elhunyt Potápi Árpád János nemzetpolitikai államtitkár, aki 1998-tól a 

választókerület fideszes országgyűlési képviselője volt. 
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Burduja: Románia nemzetbiztonsági okokból blokkolhatja az E.ON MVM általi 

felvásárlását  
2025. január 10. – Krónika, maszol.ro 

Románia spanyol mintára, nemzetbiztonsági okokból megakadályozhatja, hogy a magyar 

MVM vásárolja meg a német E.ON energiacég romániai érdekeltségét – jelentette ki a 

Financial Times-nak nyilatkozva Sebastian Burduja román energiaügyi miniszter. A miniszter 

szerint felülvizsgálják a magyar állami tulajdonú MVM által az E.ON Romania 

energiaszolgáltató megvásárlására tett ajánlatot, miután felmerült a gyanú a túlzó ajánlat 

mögött álló indítékokkal kapcsolatban, beleértve az orosz befolyástól való félelmet. Sebastian 

Burduja energiaügyi miniszter a Financial Timesnak azt mondta, hogy a felvásárlást 

nemzetbiztonsági okokból blokkolhatják, hasonlóan a tavalyi spanyol lépéshez, amikor Madrid 

részben az oroszországi kapcsolatok miatt állított le egy magyar céggel való vasúti fúziót.  

 

Romániai Magyar Zenetársaság: tehetséges erdélyi diákok tanulhattak 

nemzetközi színvonalú zongora mesterkurzuson  
2025. január 10. – Krónika 

A Romániai Magyar Zenetársaság szervezésében 2025. január 3. és 7. között rendezték meg azt 

a zongora mesterkurzust és versenyt, amely a fiatal erdélyi tehetségek zenei fejlődését 

támogatta – olvasható a zenetársaság szerkesztőségünkhöz eljuttatott közleményében. Az 

eseményről a Romániai Magyar Zenetársaság számolt be. A Romániai Magyar Zenetársaság 

által szervezett rendezvény célja az volt, hogy erdélyi tehetséges diákok nemzetközileg elismert 

művész tanároktól tanulhassanak: prof. Eckhardt Gábor (a budapesti Liszt Ferenc 

Zeneakadémia tanára) és prof. Csíky Boldizsár (a kolozsvári G. Dima Zeneakadémia tanára) 

vezették a kurzust, amelynek keretében az egyéni órák mellett egy szakmai workshopra is sor 

került – írta a közleményben Jankó Zsolt karmester, a zenetársaság elnöke.  

 

Erdélyi beruházások a fejlesztési tárca prioritási listáján  
2025. január 10. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A fejlesztési szaktárca kormányhatározatot bocsátott közvitára, amelyben a minisztérium által, 

az Országos Beruházási Társaságon (CNI) keresztül finanszírozott építkezésekre vonatkozó 

prioritásokat jelöli ki 2025-re – jelentette be pénteken Cseke Attila fejlesztési, közigazgatási és 

közmunkálatokért felelős tárcavezető. Az RMDSZ közleménye szerint Cseke Attila úgy 

fogalmazott, az a cél az, hogy az elkezdett munkálatokat befejezzék, és ne maradjanak félig 

felépített épületek. Az összköltségvetés egynegyedét költik a kiemelten fontos beruházásokra, 

29 ilyen projekt van: közöttük a sepsiszentgyörgyi jégpálya, a kézdivásárhelyi uszoda, a 

nagyszalontai élményfürdő, a zeneakadémia Kolozsváron épülő új kampusza, a temesvári 

egyetem bentlakása és a temesvári orvosi és gyógyszerészeti egyetem épülete, továbbá a 

Konstancán épülő Hagi-stadion.  
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Tamás Sándor: Ahol gyenge a politikai vezetés, ott más struktúrák veszik át a 

hatalmat 
2025. január 10. – maszol.ro 

Romániában gyenge a politikai berendezkedés, ezért mindig különböző struktúrák próbálják 

átvenni az irányítást, „ez lehet akár belső szolgálat, akár külföldi befolyásolás" - mondta Tamás 

Sándor, a Kovászna Megyei Tanács elnöke. Az RMDSZ-es önkormányzati vezetőt Boris 

Kálnoky kérdezte a Mandiner által közölt interjúban. „A romániai alkotmánybíróság döntését, 

amellyel eltörölte az államelnök-választás első fordulójának eredményét, és azzal a második 

fordulót is, itthon és nemzetközi szinten is mindenki megütközéssel fogadta. Hogy megértsük, 

hogyan működik ez az ország, ismerni kell néhány alaptételt. Az első: ahol gyenge a politikai 

vezetés, ott más struktúrák veszik át a hatalmat. Olaszországban egy időben a maffia, Dél-

Amerikában a katonai junták vették át a hatalmat, és ugyanezt látjuk Szíriában, ahol különböző 

vallási csoportok ragadták meg az uralmat" - mondta Tamás Sándor, a Kovászna Megyei 

Tanács elnöke. Szerinte Romániában gyenge a politikai berendezkedés, ezért mindig 

különböző struktúrák próbálják átvenni az irányítást. „Ez lehet akár belső szolgálat, akár 

külföldi befolyásolás" - tette hozzá.  

 

Országos Helyreállítási Terv: közel 230 millió lej jut Hargita megyének 
2025. január 10. – maszol.ro 

Csaknem 230 millió lejhez jutott hozzá Hargita Megye Tanácsa az Országos Helyreállítási Terv 

(PNRR) keretében a jelenleg futó, 2021–2027 közötti európai uniós finanszírozási időszakban. 

A megyei tanács jelenleg tizenhárom, a PNRR által finanszírozott projektet irányít. A 2021–

2027-es finanszírozási időszakban Hargita Megye Tanácsa összesen több mint 227 millió lej 

értékben jutott forrásokhoz az Országos Helyreállítási Terv (PNRR) keretében – közölte az 

intézmény sajtószolgálatának pénteken kiadott közleménye. A támogatások segítségével 

finanszírozott projektek céljai között szerepel az egészségügyi infrastruktúra fejlesztése, a 

középületek energiahatékonyságának növelése, az iskolák digitális oktatási eszközökkel való 

felszerelése, az erdei iskolák hálózatának fejlesztése, elektromos kisbuszok vásárlása, 

könyvtárak finanszírozása. 

 

Liszt Intézet a román fővárosban: nemcsak Bukarestben, de Szörényváron és 

Tulceán is népszerűsítik a magyar kultúrát  
2025. január 12. – Krónika 

A magyar (és erdélyi magyar) kultúra számos szegmensét – zene, irodalom, színház-, film- és 

fotóművészet – megismerteti a közönséggel a román fővárosban immár 33 éve működő Liszt 

Intézet Bukarest. Kósa András László, a Liszt Intézet Bukarest igazgatója a Krónika 

megkeresésére 2025-ös terveikről beszélt. Elmondta, nemcsak a fővárosban szerveznek, 

hanem Szörényvárra, Galacra és Tulceára is visznek kulturális rendezvényeket. Azt is 

elmondta, hogy terveik szerint a tavasszal elhozzák romániai városokba a Békéscsabai Jókai 
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Színháznak Zalán Tibor darabjából készült, Munkácsy és Jókai találkozásáról szóló 

produkcióját. Zalán Tibor íróval intézetünknek nagyon jó a kapcsolata, a műveit régóta 

fordítják román nyelvre. Az idén fog megjelenni román nyelven a Királylányok könyve című 

kötete. Szeretnénk, ha a szerző darabjából készült békéscsabai előadást több romániai 

helyszínen is bemutathatnánk ” – mondta az intézet igazgatója.  

 

Erdélyi magyarörmények: „ha egy magyar kérdi, örmény vagyok, ha egy román 

kérdi, magyar vagyok”  
2025. január 12. – Krónika 

A többnemzetiségű Erdély gondolatát erősítik az erdélyi magyarörmények, akiknek 

identitáserősítő tevékenységeikkel több szövetségbe tömörülnek. Az Erdélyi Magyarörmény 

Szövetség (EMÖSZ) átfogó, összetett tevékenységéről Puskás Attilát, a marosvásárhelyi Bolyai 

Farkas Elméleti Líceum némettanárát, az egyesület vezetőjét kérdezték. Puskás Attila római 

katolikus teológiát végzett Gyulafehérváron, a Hittudományi Főiskolán. Később Rómában a 

Pápai Gergely Egyetemen tanult, majd szintén Rómában az örmény kollégiumnak volt diákja. 

Három éven keresztül előadásokat hallgatott Rómában, ahol örmény történelmet, liturgiát, 

írást, olvasást tanult, volt Örményországban és Libanonban is továbbképzőn. Később tanított 

vallástörténetet, jelenleg németet oktat. Az én származásom is jól példázza az erdélyi több 

nemzetiséget: anyai ágon az erzsébetvárosi Szentpétery örmény családból származom, apai 

ágon gyergyóremetei székely családból, a nagymamám nagyszalontai sváb, Marosvásárhelyen 

pedig az egyik nagyszülőm magyar volt” – fejtette ki Puskás Attila. 

                              
Új választásokat tartanak a szlovákiai nemzetiségi kisebbségek képviseletébe 
2025. január 10. – ma7.sk, felvidek.ma  

Tavaly újraszervezték a kormány nemzeti kisebbségi tanácsát, és a következő hónapokban új 

választásokat tartanak a tanácsba. A választások célja, hogy minden érintett kisebbség 

megfelelő képviseletet kapjon. A 2024-es átalakítással a Nemzeti Kisebbségek és Etnikai 

Csoportok Bizottságát felváltotta az új, átdolgozott tanács, a Nemzeti Kisebbségi 

Kormánytanács, amelynek tagjait 2025. február 28-ig újra meg kell választani. A választásokon 

a kisebbségek jelölhetik saját képviselőiket. A regisztráció és a jelölés határideje 2025. január 

28. A választás postai úton történik. A különböző nemzetiségi közösségek számára az alábbi 

képviseleti helyek állnak rendelkezésre: bolgár kisebbség (1 fő), cseh kisebbség (2 fő), horvát 

kisebbség (1 fő), magyar kisebbség (7 fő), morva kisebbség (1 fő), német kisebbség (1 fő), 

lengyel kisebbség (1 fő), roma kisebbség (4 fő), ruszin kisebbség (3 fő), orosz kisebbség (1 fő), 

szerb kisebbség (1 fő), ukrán kisebbség (2 fő), vietnami kisebbség (1 fő), zsidó kisebbség (1 fő). 

A tanács munkája alapvető szerepet játszik a kisebbségek jogainak védelmében és érdekeik 

képviseletében, ezért fontos, hogy minden közösséget megfelelően képviseljenek.  
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A magyar nyelvű oktatásért és a digitális biztonságért lép fel a Magyar Szövetség 
2025. január 10. – felvidek.ma  

A Magyar Szövetség élesen bírálja a kormány iskolabezárási terveit és a kataszteri hivatal 

kibertámadással kapcsolatos hiányosságait. A Magyar Szövetség szerint kulcsfontosságú a 

magyar iskolák megőrzése és a magyar nyelvű oktatás színvonalának emelése. Az elmúlt 

évtizedekben többször került sor a magyar tanítási nyelvű iskolák elleni kísérletekre, amelyeket 

a magyar közösség tiltakozása és a politikai képviselet akadályozott meg. A Matovič-kormány 

oktatási minisztere, majd a jelenlegi vezető, Tomáš Drucker is az iskolák központosítását 

helyezte előtérbe. Az „optimalizáció” néven emlegetett folyamatok, az alternatív oktatás és az 

iskolabezárási kísérletek veszélyeztetik a magyar oktatást. A Magyar Szövetség figyelmezteti a 

kormányt, hogy az iskolák hálózatának szűkítésekor figyelembe kell venni a magyar tanítási 

nyelvű iskolák speciális helyzetét. A Magyar Szövetség aggasztónak tartja Szlovákia eddigi 

legkiterjedtebb kibertámadását, amely a kataszteri hivatalt érte. A hivatal érdemi informatikai 

biztonsági intézkedések nélkül működött, és nem készített biztonsági mentéseket sem. Ennek 

következtében milliók adatainak biztonsága került veszélybe.  

 

Tanuljunk elődeinktől a természetes anyagok újrahasznosításáról! – 

bútorkiállítás az érsekújvári múzeumban 
2025. január 10. – Új Szó  

Kézműves termékeket, különféle praktikus és szemet gyönyörködtető használati tárgyakat 

bemutató kiállítással kezdték az idei évet a megyei fenntartású Thain János Múzeumban. A 

szépségükért és hasznosságukért egyaránt megbecsült használati tárgyak láttán arra a 

következtetésre juthatunk, hogy érdemes tanulnunk az elődeinktől, akik leleményesen 

újrahasznosították a természetes anyagokat.  Az év első kiállítása iránt nagy volt az érdeklődés 

a közönség részéről. Bihari Tamás, a Thain János Múzeum korábbi, és a közelmúltban ezen a 

poszton megerősített igazgatója köszöntötte a látogatókat magyarul és szlovákul.  Lapunk 

kérdésére Bihari Tamás elmondta, folytatni szeretné az elmúlt időszakban megkezdett munkát 

az intézmény élén, ahol rendszeresen családi foglalkozásokat, előadásokat is tartanak. Nem 

titkolt szándéka, hogy idővel korszerűsítse a múzeumot, hogy az alapiskolások és a 

középiskolások is szívesen töltsék itt az időt. 

 

Reviczky Társulás – Az alapító elnökre emlékeztek 
2025. január 11. – ma7.sk  

A Reviczky Társulás keretében működő Léva és vidéke helytörténeti szakosztály 2025. január 

9-én tartotta meg 126. helytörténeti előadását. A Reviczky Házban ezúttal a társaság alapító 

elnökére, Köveskuti Jenőre emlékeztek, annak születésének 160. évfordulója alkalmából. 

Müller Péter, a szakosztály vezetője szerint a délután külön értékét adta, hogy a téma előadója, 

dr. Radics Éva karnagy-zenetörténész egyben Köveskuti Jenő oldalági rokona is. A Grazi 

Zeneművészeti Egyetem tanára számtalan kordokumentumot felvonultató gazdag vetített 

képes előadásban mutatta be Köveskuti Jenő tartalmas életét. Az előadásból az is kiderült, hogy 

Köveskuti 1919. március 16-án nem volt hajlandó átadni intézményét az új hatalomnak, ezért 
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kiutasították Csehszlovákiából. Ezután Budapesten, a Csalogány utcai Állami 

Tanítónőképzőben működött, majd szakfelügyelői munkát látott el. Az anyaországban is 

folytatta rendkívül termékeny népnevelői és alkotói tevékenységét. Számtalan irodalmi esten, 

de még a Zeneakadémián is fellépett. 1926-ban vonult nyugalomba: 

 

Muravidéki történész kapja az idén a Csemadok Fábry Zoltán-díját 
2025. január 12. – ma7.sk  

Göncz László muravidéki, Lendván élő történész, művelődésszervező kapja az idén a Csemadok 

Fábry Zoltán-díját. A díjazott az elismerés átvétele előtt, egy előadással egybekötött beszélgető 

esten is részt vesz Rétén. „A Csemadok Országos Tanácsa évente Fábry Zoltán-díjjal ismeri el 

azoknak a külföldön élő embereknek a munkáját, akik sokat tettek a felvidéki és a határon túli 

magyarok egymásra találásáért, kapcsolatainak erősítéséért. 2025-ben ezt az elismerést a 

Csemadok Göncz László Lendván élő történésznek, művelődésszervezőnek adja” – közölte a 

szervezet. A díj átadására 2025. január 19-én kerül sor Galántán. A díjazott, egy nappal 

korábban, január 18-án 18:30-tól egy előadással egybekötött beszélgetésen vesz részt Rétén, a 

kultúrházban. A rendezvényre, amely „A Muravidék útja a délszláv királyságba” címet viseli, 

mindenkit tisztelettel meghívnak és szeretettel várnak a szervezők. 

 

Nyolc évtized sem feledtette a szörnyűséget 
2025. január 12. – ma7.sk  

A párkányi régió az idén Bényben emlékezett a doni hősökre, a csata 82. évfordulóján. A 

megemlékezés ideje alatt egy közel 15 méter hosszú szalagon volt olvasható az egykori párkányi 

járás hősi halottainak és eltűntjeinek névsora, 32 településre lebontva. A hozzátartozók és 

emlékezők a bényi világháborús emlékműnél és a szalag alatt helyezhették el mécseseiket. A 

hősök tiszteletére 12 órakor emlékmenet indult a barti Központi Katonai Emlékhelyről a bényi 

templomparkba, melynek főszervezője az Oroszkai Hadtörténeti Múzeum vezetője, Zsákovics 

László. A Felvidéki Doni Emléktúrát tavaly szervezték meg először azzal a szándékkal, hogy 

szerves részévé váljék a megemlékezésnek. Bénybe 14 órára érkeztek meg a résztvevők, köztük 

a katonai hagyományőrzők. Juhász Gyula, a Párkányi Városi Múzeum vezetője elmondta, a 82 

évvel ezelőtti doni katasztrófa mély nyomot hagyott a magyarság lelkében. Szinte minden 

család felmenői közt találunk olyanokat, akik meghaltak, eltűntek vagy fogságba estek a 

könyörtelenül hideg orosz harcmezőkön. 

 

A Don-kanyarnál elesett magyar honvédekre emlékeztek Szőgyénben 
2025. január 12. – felvidek.ma  

A Fiatalok a Nemzetért Alapítvány idén is meghirdette a „Gyújts te is egy gyertyát a Don-kanyar 

hőseinek emlékére!” címet viselő hagyományos rendezvénysorozatot, melyhez csatlakozott a 

Szőgyén Öröksége Társulás, a 32. sz. Szent Mihály cserkészcsapattal és az egyházközséggel 

együtt. Az emlékezés napján a Nagyboldogasszony-templomban tartott szentmisét követően 

emlékeztek a község emlékparkjában elhelyezett II. világháború áldozatainak emlékművénél. 

Az 1943. január 12-ei, 10 óra 30 perckor megkezdődött szovjet támadás történetét és annak 
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kimenetelét, Méri Bulcsú, az esztergomi Szent Erzsébet Gimnázium tanulója ismertette az 

emlékező közösséggel. A Magyar Királyi 2. honvéd hadsereget ért doni támadásról így szólt:„Ez 

a hadművelet a mai magyar ember szívében már csak doni katasztrófaként van jelen” – mondta 

el Méri Bulcsú, aki a II. világháború történelmének kutatója, majd hangsúlyozta: A szovjet 

támadás 40 km széles és 20 km mély lyukat ütött a magyar vonalba, mellyel az véglegesen 

kettészakadt. A magyar honvédek az utolsó pillanatig fegyvereik mellett maradtak, de a szovjet 

túlerő ellen a legnagyobb vitézségük ellenére sem tehettek sokat. 

                  
Az Alkotmánybíróság épülete előtt tüntettek Belgrádban 
2025. január 12. – Vajma.info 

Az egyetemi karokat blokád alatt tartó hallgatók felhívására ma több ezren tüntettek 

Belgrádban az Alkotmánybíróság épülete előtt. Fő követelésük, ahogy eddig is, az újvidéki 

vasútállomáson történt előtetőomlás politikai és büntetőjogi felelősségének megállapítása. „Az 

elmúlt hetekben tanúi voltunk az Alkotmány megsértésének, s ennek megfelelően úgy 

döntöttünk, hogy jelképesen összegyűlűnk az Alkotmánybíróság épülete előtt, hogy kifejezzük 

elégedetlenségünket” – áll az egyetemisták közleményében. A tüntetés kezdetén felolvasták 

annak a 15 embernek a nevét, aki életét vesztette az újvidéki balesetben, majd 15 perces néma 

főhajtással adóztak emlékük előtt. Ezt követően a tüntető diákok és polgárok sípokkal és 

szirénákkal elkezdtek zajt csapni, valamint az alábbi jelmondatokat skandálták: „Mindenki a 

blokádba”, „Az egyetemisták nem hallgatnak”, „Véres a kezetek”. 

 

Topolya: Prioritást élvez a családok támogatása 
2025. január 11. – Vajma.info  

Kisfiú volt az év első babája a topolyai szülészeten. Szatmári Adrián polgármester meglátogatta 

és megajándékozta az újszülöttet. Tavaly Topolya érdemelte ki a Családbarát Önkormányzat 

díjat, a polgármester szerint, továbbra is prioritás lesz számukra a családok támogatása. Január 

elsején született meg az év első babája a topolyai szülészeten. Tamara Petromarkov és Rajko 

Kljajić kisfia, Relja 3,66 kilogrammal és 51 centiméterrel jött a világra. A polgármester 100 ezer 

dináros egyszeri juttatást adott át a babának, illetve édesanyjának. A családot az egészségház 

igazgatónője és a Vöröskereszt helyi szervezete is megajándékozta. Szatmári elmondta, hogy 

folytatni szeretnék az elmúlt évek politikáját, továbbra is prioritás lesz számukra a családok 

támogatása és az életszínvonal növelése. Az elmúlt időszakban csökkentették a Bambi 

Iskoláskor Előtti Intézményben a szolgáltatások díját, és növelték az újszülöttek számára 

előirányzott támogatást. A diákok számára továbbra is megtérítik az útiköltséget, legyen szó 

elemi iskolásokról vagy középiskolásokról, a község területén teljesen ingyenesen utazhatnak 

a diákok. Egyszeri támogatásban részesítették az elsősöket az elemi iskolákban és a 

középiskolákban is. 
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Megkezdődik a katonai nyilvántartásba vétel Újvidéken 
2025. január 13. – Magyarszo.rs 
A Védelmi Minisztérium újvidéki területi központja ma megkezdi a 2007-ben született újoncok 

katonai nyilvántartásba vételét. Ezzel egyidejűleg megkezdődik a korábbi évjáratok (1995-

2006) újoncainak nyilvántartásba vétele is, akik eddig még nem kerültek bele a 

nyilvántartásba, viszont állandó lakhelyük az újvidéki központ illetékességi területén található. 

– A Védelmi Minisztérium felszólítja a 2007-ben született fiatalokat, valamint az idősebb 

évjáratokhoz tartozó férfiakat is (1995-2006), akik eddig nem kerültek katonai 

nyilvántartásba, hogy a törvény által előírt nyilvántartásba vétel érdekében jelentkezzenek – 

áll a közleményben. A nyilvántartásba vétel január 13-ától február 28-áig tart, minden 

hétköznap 9 és 15 óra között a Védelmi Minisztérium irodáiban. Hozzátették, hogy az 

újoncoknak szükséges magukkal hozni a személyi igazolványukat, vagy más érvényes okmányt, 

amely alkalmas a személyazonosság igazolására. 

 

Beruházások állami és saját forrásból 
2025. január 11. – Magyarszo.rs 

Ada község önkormányzatának 2025-ös tervezett bevétele 800 millió dinárt tesz ki, amihez 

hozzájön még a köztársasági és a tartományi kormány által finanszírozott beruházások összege, 

amelynek köszönhetően a községi költségvetés bőven meghaladja az 1 milliárd dinárt. Bilicki 

Zoltán polgármester elmondta, hogy 2024 választási év volt, valamint nagyon nehéz esztendő 

az önkormányzat számára, mindezek ellenére az elmúlt évtizedek legeredményesebb időszakát 

tudhatják maguk mögött a jelentős beruházások miatt. Kiemelte, hogy az elmúlt év elején 

átadták az Ada–Mohol kerülőutat, megkezdték az adai vízgyár építését, és jelentős pénzt 

biztosítottak a községi szennyvízhálózat bővítésére. A polgármester a 2025-ös év 

önkormányzati beruházásairól és terveiről elmondta, hogy azok két részre bonthatók. – A 

tervek egyik részét azok a beruházások képezik, amelyeket tartományi vagy köztársasági 

szintről finanszíroznak. Ezek valójában a legjelentősebb projektjeink, értékben is, illetve a 

későbbiekben meghatározzák a község fejlődését. Ezek között szerepel a Moholi nagy út 

további építése.  

                   
Folyamatosan támogatja a rászorulókat az Ökumenikus Segélyszervezet 

Kárpátalján 
2025. január 12. – Kárpátalja.ma 

Közel három évtizede segíti Kárpátalján a rászoruló családokat, gyermekeket és időseket a 

Magyar Ökumenikus Segélyszervezet. Idén a korábbinál is nagyobb szükség van a támogatásra, 

hiszen a hosszú évek óta fennálló gazdasági nehézségek, az emelkedő élelmiszer- és 

energiaárak mellett a háború és annak hatásai is egyre nehezebb helyzet elé állították a 

kárpátaljaiakat. Sokan vesztették el az állásukat, jövedelmüket. Azok számára, akiknek nem 

voltak tartalékaik, a mindennapi étkezés biztosítása, a tüzelőanyag és a szükséges gyógyszerek 
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megvásárlása is nehézséget jelent. Ezeknek a gondoknak a megoldásában igyekeznek segíteni 

az Ökumenikus Segélyszervezet munkatársai. A téli időszakban elindították a tüzelőanyag-

programjukat Magyarország Külgazdasági és Külügyminisztériumának támogatásával. 500 

kilogramm brikettet biztosítanak több száz rászoruló családnak. 

 

Ismert kárpátaljai professzor hunyt el 
2025. január 12. – Kárpátalja.ma 

Betegség miatt élete hatvanegyedik évében hunyt el Szerhij Fedaka kárpátaljai író, történész, 

közéleti szereplő. A hírt a Kárpátaljai Proszvita Társaság Tanácsa közölte a Facebookon január 

12-én. Életének jelentős részét az Ungvári Nemzeti Egyetemnek szentelte, ahol a 

történelemtudományok doktoraként a Kijevi Rusz, Kárpát-Ukrajna és Ungvár történelmét 

kutatta. Számos monográfia szerzője, nemrég fejezte be 16 kötetes Ukrajna története című 

munkáját. Tehetséges pedagógus és író volt. Műveiben az emberi érzéseket és történelmi 

igazságokat közvetítette. Fedaka a Kárpátaljai Proszvita Társaság tanácsához tartozott, jelentős 

szerepe volt a megye kulturális és történelmi örökségének megőrzésében. 

 

Több mint 4000 egységcsomagot osztott szét a KRE Diakóniai Osztálya 
2025. január 12. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Református Egyházkerület Diakóniai osztálya számos módon támogatja a 

rászorulókat vidékünkön és annak határain túl is. Amellett, hogy folyamatosan segítik az olyan 

intézmények működését, amelyek közvetlenül kiveszik a részüket a háború okozta szociális 

nehézségek kezeléséből, nem feledkeznek meg a helyi rászorulókról sem, hiszen csak az elmúlt 

évben több mint 27 ezer adag meleg ételt és több mint 50 ezer kenyeret osztottak szét a 

rászorulók körében az ingyen konyhájuknak és szeretetpékségüknek köszönhetően. A 

karácsonyi időszakban pedig, a szokásaikhoz hűen, idén is több ezer rászorulónak adtak át 

élelmiszercsomagokat, kárpátaljai szinte mindegyik református gyülekezetében. Ilyen 

egységcsomagokat vittek a közelmúltban a diakóniai osztály munkatársai a Beregszászi Járási 

Mozgássérültek Egyesületéhez, hogy az egyesület tagjait támogassák. A Beregszászi székhelyű 

szervezetnek jelenleg több mint 60 tagja van, akik számára biztosított egy közösségi tér is, ahol 

kisebb programokat, áhítatokat és kézműves alkalmakat is tartanak. 

 

Nagyobb szükség van a segítségre, mint valaha 
2025. január 12. – Karpat.in.ua 

A Görögkatolikus Karitász a háborús nehézségek ellenére is mindent megtesz annak 

érdekében, hogy segítsen a rászorulókon. A csökkenő figyelem az ukrajnai helyzet iránt a 

külföldi partnerek részéről megpróbáltatások elé állította az alapítványt: míg a támogatások 

egyre szűkültek, a hátrányos helyzetűek száma csak nőtt, emelte ki Szkoropádszky Péter, a 

Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegyei Karitász Jótékonysági Alapítvány igazgatója. Az 

orosz-ukrán konfliktus mentális egészségre gyakorolt hatása miatt a szervezet egyre nagyobb 

hangsúlyt fektet a pszichoszociális segítségnyújtásra, de emellett nem feledkezik meg olyan 

programok szervezéséről sem, ahol a fiatalabb és idősebb generáció egyaránt ki tud 
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kapcsolódni. Látva a megemelkedett igényeket, a Karitász hat szeretet konyhát hozott létre és 

működtet Kárpátalja számos településén, melyeknek köszönhetően több mint kétszáz, jórészt 

egyedül élő idős kap meleg ebédet heti rendszerességgel. 

  

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2025. január 10. – Kossuth Rádió 

 

Komáromban, Duray Miklós emléktáblájának megkoszorúzásával kezdetét vette a Duray-

emlékév a Felvidéken. A január nyolcadikai koszorúzáson arra is emlékeztek, hogy a 31 évvel 

ezelőtti, a felvidéki magyarság egyik legnagyobb, ám elbukott politikai eseményének, a 

komáromi nagygyűlésnek is Duray Miklós volt a fő kezdeményezője.  

 

Pataki János: Autonóm Székelyföld című albumának első kötetét Marosvásárhelyen mutatták 

be, a madéfalvi veszedelemre való megemlékezés alkalmából. A Székely Nemzeti Tanács által 

szervezett rendezvényen a kiadvány szerzője mellett jelen volt Szili Katalin miniszterelnöki 

főtanácsadó, aki a könyv egyik bevezető tanulmányát írta.  Az album első kötete a történelmi 

Marosszék és Miklósvár- Bardócszék településeit ismerteti, fotókkal és leírásokka - mondja 

Pataki János.  

 

A közös otthon védelmében – ezzel a címmel tartottak nagyszabású fórumot Kárpátalján, 

amely az ukrajnai magyar nemzeti közösségnek volt szentelve. Az esemény egyesítette a 

központi és helyi kormányzati szervek, a parlament, a magyar civil és érdekvédelmi 

szervezetek, az egyházak, a helyi kistérségek, nemzetközi és tudományos intézmények 

képviselőit. A résztvevők ellátogattak Beregszászra is, ahol megismerkedtek a Kárpátaljai 

Református Egyház tevékenységével, a magyar nyelvű oktatást biztosító intézményekkel.  

 

Nőtt a születések száma Székelyudvarhelyen – derül ki a statisztikai adatokból, amelyet 

minden évben összesít a székelyudvarhelyi polgármesteri hivatal anyakönyvi osztálya. Az 

elmúlt egy évben 3,5 százalékkal születtek többen, mint 2023-ban, ám az elhalálozások száma 

is emelkedett – mondja a hivatal sajtószóvivője, Zörgő Noémi.  

 

2024 végén Madách Imre emléke előtt tisztelgett a brassói magyar közösség. A Reménység 

Háza Galériában nyílt meg a nagyszebeni Orth István kiállítása, amely még mindig 

megtekinthető Brassóban. Akárcsak egykoron a példaképként is tekintett Zichy Mihály, a 

művész új, nagyszabású illusztrációkat készített Az ember tragédiájához. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. január 13. 

 

 

Kárpát-medence 
2025. január 12. – M1 

 

Anyaországi segítség Belső-ukrajna magyarjainak 

 

Belső-Ukrajnai magyar szervezeteknek vitt segélyszállítmányt a Máltai Szeretetszolgálat, akik 

a magyar kormány támogatásával mintegy 200 - élelmiszerből és higiéniai eszközökből álló - 

csomagot állítottak össze. Az első szállítmányt a Lembergi Magyar Kulturális Szövetség idős 

tagjai között osztották szét, akiknek a háború, és a kilátástalan gazdasági helyzet miatt gyakran 

nélkülözniük kell. Lembergből Ternopilba indultak tovább az önkéntesek, ahol jelenleg is 100 

magyar él. A helyzet itt sem túl rózsás, minden segítség jól jön. 

 

Régi mesterségek a Délvidéken 

 

A kézműves mesterségek egykor a helyi gazdaság folyamatos és jó működését biztosították 

Délvidéken is. A természetes alapanyagokból készült minőségi termékeknek nem volt párja. 

Dosztán Tibor a kötélfonó mesterséget a közelmúltig űzte. Műhelyében az édesapjától örökölt 

gépeken folyt és folyik a munka olykor még ma is.   

 

Gyöngykoszorúk gyöngye: A mozgalom, amely divatba hozta a néptáncot Maros 

megyében 

 

A kézműves mesterségek egykor a helyi gazdaság folyamatos és jó működését biztosították 

Délvidéken is. A természetes alapanyagokból készült minőségi termékeknek nem volt párja. 

Dosztán Tibor a kötélfonó mesterséget a közelmúltig űzte. Műhelyében az édesapjától örökölt 

gépeken folyt és folyik a munka olykor még ma is.  “A Gyöngykoszorúk gyöngye az összegzése 

az egész évben tartott Gyöngykoszorúknak, amelyek különböző településeken vannak a 

megyében. És akkor ez egy ilyen seregszemle, összefoglaló, és ez a célja, hogy a még meglévő 

falusi csoportok ápolják a meglévő tánc, -zenehagyományukat, vagy esetleg még másokat is 

megtanuljanak és színpadra állítsanak.”  

 

 

Szülőfaluja mellett Tornalján is megemlékeztek Dúdor István festőművészről 

 

A „gömöri Ikarosznak“ is nevezett festőművész, Dúdor István életét és munkásságát mutatta 

be a Tornaljai Kazinczy Ferenc Magyar Tannyelvű Alapiskola két diákja a Rákóczi Magyar Ház 

nagytermében. Az alapiskola két végzős diákja a festőművész szülőfalujából, Dereskről 

származik, így nem volt kérdés számukra, hogy jobban megismerkedjenek életútjával. 

A két diáklány a 19. alkalommal meghirdetett Kincskeresők, azaz a helyi értékeket kutató 

diákok konferenciájára készítette bemutatóját, amivel a 75 évvel ezelőtt született, gömöri 

festőművész emléke előtt tisztelegtek. 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence
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